
تل آویو بازی خطرناکی را آغاز کرد 
سیدمحمدحسن ابوترابی فرد، امام جمعه موقت 
تهــران در خطبه هــای ایــن هفتــه نمازجمعه 
گفت: »در جنگ اراده ها، مقاومت اســطوره ای 
ملت مظلوم و مقــاوم غزه اراده انســان مؤمن و 
الهام گرفتــه از عاشــورا را در معرض نگاه جامعه 
جهانی قرار داده اســت. صهیونیست ها در غزه 
شــاهد شکســت همه جانبه سیاســی، نظامی 
و رســانه ای در افــکار عمومی جهان هســتند. 
این باعث محکومیت تل آویــو در دادگاه حقوق 
بشر شــورای امنیت و اجماع ســازی در مجمع 
عمومی ســازمان ملــل به حمایت از غزه شــد. 
صهیونیســت ها مفهوم حقوق بشــر را در مقابل 
نگاه بین المللی به سخره گرفتند و آمریکا و دیگر 
رژیم هــای غربی مدافع حقوق بشــر در حمایت 
از آنها کف می زننــد و پایکوبی می کنند. جهان 
مدرن به عصر جنگل بازگشــته است.« او ادامه 
داد: »برادران و خواهران عزیز، امت اســامی، 
پشــتوانه های قدرتمند غزه و فلسطین؛ تل آویو 
برای اینکه بتواند راهی برای خروج از بن بستی 
که نتیجه اشــتباه محاسباتی او باشد پیدا کند، 
بــازی خطرناکــی را علیه مستشــاران ایرانی در 

سوریه آغاز کرده است.« 

 در مجازات دشمن 
نباید شتاب زده عمل کرد 

ســیداحمد علم الهــدی، امام جمعه مشــهد در 
خطبه های این هفته نمازجمعه گفت: »میدان 
شــهادت در جامعــه انقابی ما، میدانی اســت 
که فقط یک برنــده و یک بازنده دارد؛ برنده آن، 
انقاب مقدس اســامی ماســت و طرف بازنده 
نیز جز دشــمن ذلیــل و پشــیمان نخواهد بود. 
بحث دیگر هم این اســت که در مجازات دشمن 
نباید شتاب زده عمل کرد.« او ادامه داد: »همه 
اقتدار و عظمت نظام ما به این اســت که حجت 
امــام معصوم بر امورات آن احاطــه دارد و لذا در 
چنین موقعیت هایی اســت که باید گوش جان 
به تدبیر این رهبر فرزانه سپرد زیرا همه می دانیم 
که در نهایت، تصمیمی گرفته خواهد شد که جز 
زوال اسرائیل و نابودی این رژیم جعلی، نتیجه و 

سرانجام دیگری ندارد.«
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تا انتقام نگیریم دست برنمی داریم 
سیدهاشــم حسینی بوشــهری، امام جمعه قم در 
خطبه های این هفته نمازجمعه با اشــاره به حمله 
اسرائیل به کنسولگری ایران در سوریه گفت: »رهبر 
انقاب فرمودند سیلی این حمله به کنسولگری را 
خواهند خورد، عین الاســد را فراموش نکنید، چه 
کشوری جرأت دارد که به پایگاه نظامی آمریکایی 
حملــه کند، امــروز هم بایــد آمریکا بترســد و هم 
اسرائیل، که البته می ترســند و آمریکا مدام اعام 
می کند که ما نقشی در این حمله نداشته ایم اما این 
ملت تا انتقام نگیرد دســت بر نمی دارد.« او با بیان 
اینکه ما آمریکا را متهم ردیف اول در حمله اخیر به 
کنسولگری ایران در سوریه می دانیم، گفت: »رژیم 
اشغالگر بدون موافقت و دستور آمریکا کاری انجام 
نمی دهــد، امام خمینی فرمودنــد که آمریکا هیچ 
غلطی نمی تواند بکند همین هم شد و در طول این 
سال ها نقشه های مختلفی علیه ایران کشیدند اما 

به فضل الهی نتوانستند هیچ کاری پیش ببرند.«

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

در طول این سال ها همه لمس کرده اند که تحریم یکی از مسائل 
اساسی است و ما باید دنبال راه هایی باشیم که یا آثار تحریم را کم 
کنیم یا حجم آنها کم شود. کارهایی در این حوزه شده اما همچنان 
اثر خودش را دارد و به نظر می رسد تا وقتی این مسائل حل نشود، 
ما نمی توانیم به سرمایه گذاری در کشور برسیم و تا زمانی که امنیت 
سرمایه فراهم نباشد، نمی توان شاهد رشد و توسعه باشیم. ما در 
بحث اقتصاد از هر طرف وارد شــویم، یکی از موضوعات مهم که 
مطرح می شود، بحث تحریم اســت و حتماً باید تدبیری برای آن 

اندیشیده شود. 
حشمتاللهفلاحتپیشه: اعتقاد من بر این 
است که متاسفانه نوع نگاه مسئولان کشور به 
شــعار سال واقعاً نگاه شــعاری است. معمولًا 
دستگاه های مختلف وظیفه خود را نسبت به 
شعار سال انجام نداده اند. بر همین اساس در ارزیابی عملکرد هر 
سال، شاهد آن خواهیم بود که کارنامه مثبتی از آن دولت نسبت به 
انتظارات مطرح شــده شکل نگرفته اســت. در درجه اول در نهاد 
رهبری باید متولی پیگیری شعار سال و خواسته های مطرح شده 
در ســخنان رهبری شــکل گیرد و با آمار و ارقام میزان تحقق این 
سخنان را به مردم اعام کنند. مسئله دوم این است که در نهادهای 
نزدیــک به نهاد رهبــری و منســوب به رهبری همچــون مجمع 
تشخیص مصلحت نظام که مسئول نظارت بر سند چشم انداز 20 

ساله اســت نیز توجه به این مســائل انجام گیرد چنانچه تاکنون 
مجمع گزارشی در این زمینه که پایه اقتصادی دارد، نداده است. 
هر ســال پس از اعام شعار سال از ســوی رهبری کل شهر را بنر 
می زنند و دولت و نهادهای مختلف عنوان ســال را در کنار تبریک 
ســال همه جا اعام می کند، اما عملکرد دولــت به همین اندازه 
هزینه بنرها و تبریکات به هم نیز قابل ارزیابی نیست. احکام و ارقام 
لازم الاجرا در برنامه های توسعه آمده است اما دولت ها خود را پایبند 
به اجرای برنامه ندانسته اند و دولت ها به جای انجام وظایف خود به 
سمت شــعار دادن رفته اند. مثاً قرار بود رشــد 8 درصدی یا تورم 
تک رقمــی اتفاق بیفتد اما بنا بر عملکرد دولت،  چنین اتفاقی رخ 
نداده است و دولت ها هم فقط شعار می دهند و عماً به دنبال فرار 
از پاسخگویی هستند و بنا بر تکرار رفتارها نباید انتظار داشت که 
دولت در برابر این سخنان هم رفتار متفاوتی را در پیش بگیرد. من 
معتقدم دولت آقای رئیسی عکس قله و توسعه را در آب دیده است 
یعنی بسیاری از شاخص های کشور در حال افول است و می بینیم 
از آن به عنــوان پیــروزی نــام می برد؛ حتــی آمار مربوط به رشــد 
اقتصــادی هم خودش را به مردم نشــان نمی دهد و علت آن، این 
است که مردم در اقتصاد به حاشیه رانده شده اند نه هدف اقتصاد 
و نه شریک اقتصادی هستند و متاسفانه بخش اعظم اقتصاد کشور 
در دست جریان ها و الیگارشی هایی است که اصاً ربطی به مردم 
ندارند. به طور مثال با سهل گیری بایدن صادرات نفت کشور 6 برابر 

افشینحبیبزاده:معمولًا دولت ها )با هر 
گرایش سیاســی( عاقــه دارند کــه کارنامه 
مثبتــی را از خود ارائه دهند و در هر گزارش و 
نشستی هر چه که به زبان می آورند، نشان گر 
این است که اوضاع خوب بوده و وضع مردم بد نیست؛ درحالی که 
وقتی بین مردم می رویم، چیزی که مشاهده می کنیم این است که 
موضوع اساســاً متفاوت است. رهبری با تجربه   چند دهه، با انواع 
این گزارش ها مواجه شده اند و قطعاً این گزارش ها را راستی آزمایی 
کرده اند. وقتی در راســتی آزمایی مشخص شــود که اوضاع مردم 
خوب نیســت، ایشــان هم به این نتیحه می رسند که گزارش ها با 
واقعیت ها تطابق ندارد و این تبدیل به تذکر می شود که اشاره کنند 
مردم همچنان در ســختی هستند. ما چند ســال است تورم های 
بالایــی را تجربه می کنیم و طبیعتاً میزان دریافتی اقشــاری مثل 
کارگران و کارمندان هر ســاله از تورم عقب می افتد و سال به سال 
ســفره مردم کوچک تر می شود. کشــور نیاز به اصاح ساختار در 
حوزه اقتصاد داشت اما اینکه به چه ترتیبی این اصاحات صورت 
بگیرد، مسئله اصلی بود و در روش ها اختاف بود. متاسفانه باید 
گفت برخی اقدامات دولت و روش هایی که انتخاب شده، نتوانسته 
است کارآیی داشته باشد. با یک نظرسنجی ساده می توان به این 
نتیجه رســید که نتایج عملکرد دولت، مثبت نبوده است. بخش 
دیگر ماجرا که خیلی مهم به شمار می رود، موضوع تحریم ها است. 

مجتبی شاکری: 
معنای این تکرار این 

است که کارهایی 
در بخش های 

مختلف اقتصادی 
انجام می شود، برای 

مثال کار در امور 
بانک ها، مسکن و 
بخش های مختلف 
دانش بنیان متوقف 
نیست، اما آنگونه 
که بتواند ما را به 

سطحی برساند که 
مطلوب باشد در 
این میزان نیست

علت تاکید بر انتظارات اقتصادی مردم را چه می دانید و چرا اقدامات دولت ملموس و مؤثر نبوده که باز هم روی موضوع اقتصاد از سمت رهبری تاکید 
شده است؟ 1

نظر 
خواهی

اـرضایتی هابه رسمیت شناختن  ن
ارزیابی 4 فعال سیاسی 
از ســخنان اخیر رهبری 
دربــاره عملکرد دولت

گروه سیاســی : اگر بگوییم سال گذشــته مهمترین موضوع مورد توجه رسانه ها در 
سخنان مقام رهبری انتخابات پایان سال بود، اما در سخنرانی اخیر ایشان در دیدار 
با مســئولان و کارگزاران نظــام این بار آنچه بیش از هر چیــزی می تواند قابل توجه 
قــرار گیرد، تاکیدات رهبــری در زمینه عملکرد دولت و توجه به وضعیت معیشــت 
مردم اســت. ایشــان در این زمینه گفتند:»اگر بــه علت رفتار، گفتــار، تصمیمات و 
مواضع ما مسئولان، مشــکل و خطایی در کشور و در جامعه ایجاد شود، باید خطا 
را بشناســیم، مســئولیت آن را قبول کنیم و آثار و تبعات آن را جبــران کنیم... مردم 
انتظار دارند کارها و تلاش های مسئولان در زندگی آنها اثر ملموس داشته باشد که 
باید در جهت برآوردن این انتظار بحق، حرکت و تلاش کرد.« و البته ایشــان انتظار 
مردم بــرای بهبود اوضاع اقتصــادی را با توجه به ظرفیت های فوق العاده کشــور، 
قابل تحقــق خواندند و تصریــح کردند:»توقعات اقتصادی مــردم و رهبری قابل 
دستیابی است.« مقام رهبری همچنین »کم کاری، بی دقتی، کم انگیزگی، تلاش برای 
به دســت آوردن محبوبیت و به  فکر مناصب بالاتر بودن« را »از جمله موانع درونی« 
عنوان کردند که »استفاده صحیح از ظرفیت ها و فرصت های گسترده کشور را دچار 
وقفه و خلل می کند.« همچنین در کنار این ســخنان کــه مخاطب اصلی آن دولت 
به نظر می رســد، موضوعات دیگری نیز از ســوی ایشان مطرح شــد. از جمله اینکه 
ایشان، نقش دیپلماسی و سیاست خارجی را هم در اقتصاد بسیار مهم و تأثیرگذار 
خواندند و افزودند: »ما همســایگان متعــددی داریم و در تعــدادی از پیمان های 
جهانی نیز ســهیم هستیم که باید با تحرک فوق العاده دیپلماتیک از این فرصت ها 
در زمینه اقتصاد اســتفاده کنیم.«  در ادامه هم رهبری در کنار موضوع فلسطین و 
اسرائیل به موضوع حجاب پرداختند و گفتند:»مسئله حجاب که اکنون تبدیل به 
یک چالش تحمیلی شده است، پیش از این وجود نداشت و افرادی با برنامه ریزی و 

نقشه کشیدن، آن را به مسئله ای تحمیلی تبدیل کردند.«
ایشــان از منظــر قانــون، حجــاب را حکمــی قانونــی خواندنــد و بــر ایــن  تأکیــد 
داشــتند:»رعایت قانون بر همگان، چه معتقدان به شرع و چه غیرمعتقدان واجب 
است.« مقام رهبری دولت و قوه قضائیه را موظف به عمل به مسئولیت های شرعی 
و قانونی خود در موضوع حجاب دانستند و افزودند:»البته خود بانوان در این زمینه 
بیش از همه مسئولیت دارند که حجاب اسلامی را رعایت کنند.«  درباره سخنان اخیر 
رهبری گفت وگویی با حشــمت الله فلاحت پیشــه »رئیس کمیســیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس دهم«، سعید نور محمدی »عضو شورای مرکزی و سخنگوی 
حزب ندای ایرانیان«، افشین حبیب زاده »عضو شورای مرکزی خانه کارگر« و مجتبی 
شــاکری »دبیرکل جمعیت جانبازان انقلاب اسلامی« داشــته ایم و آنها به سه سوال 

مشترک پاسخ دادند. 
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